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PROTOKÓT. I{R 23/04
z n09IEDZENIA K0MISJI oSwt.ary. KIILTURv,

ZDROWIA I OPIEKI SPOLECZNEJ
I'Y DNIU 23 wrzeíniu 2004 roku.

Kornisja OSwiaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Spolecznej rozpoczEla
posiedzenie o godzinie 1 lt" w skladzie wg listy obecnoSci stanowi4c ej za\ap,znlk
do ninieiszego protokolu, wg nastgpuj4cego porz4dku:

1. Sprawozdanie z realizacli umowy ZPOZ z Narodowym Funduszem
Zdrowia. Ocena sytuacji finansowej ZPOZ.

2. Sprawy rózne.

Na wstgpie Przewodniczqcy J. Zigbiúski przywital wszystkich radnych
przybylych na posiedzenie kornisji oraz kierownika ZPOZ p. Marka
Boguslawskiego. PrzewodniczEcy poinforrnowal, 2e w porz4dku obrad kornisji
rnial byó jeszcze ftzeci punkt dotycz4cy ,, Profilaktyki i prewencji w procesie
wychowywania dzieci i mlodzie?y na terenie gminy", ale na proSbg dyrektorów,
którzy we wrzeSniu majE duZo pracy, postanowili przesunqó to zagadnienie na
paídziernik. Radna J. Szreniawa stwierdzila, 2e lako Komisja OSwiaty powinni
mieó w swoim planie tematy dotyczqce oéwiaty. Przewodniczqcy wyjaSnil, ze
plan pracy jest zatwierdzany przez wszystkich radnyclt i teraz nastgpuje jego
realizacja. Dodal, 2e takie uwagi nale|y przedstawiaó w czasie ustalania planu
na rok nastgpny.
Radny A. Hatny rnial propozycJí aby sformulowaó i wprowadzió wnioski
Kornisji Oéwiaty do projektu budzetu. Komisja pozytywnie odniosla sig do
propozycji radnego.

Ad.l

Kierownik ZPOZ lek. rned. M. Boguslawski analizowal sprawozdante z
realizacji umowy ZPOZ z Narodowym Funduszem Zdrowia. Syuacja sluZby
zdrowia jest cigzka w calym kraju. DIaZPOZ najbardziej istotna jest kwestia
rozwiEzania sprawy roszczefi pracowniczychw zwiqzku z ,,ustawE2}3 zl". Nie
jest wiadomo, czy bEdE irodki na rekompensaty pracownicze. Minister Zdrowia
wprowadzil poprawki do Ustawy o Narodowym Funduszn, które datyby
rnoZliwoÉó oddluzenia publicznego zakladt zdrowia. Zaklady mialyby
wystgpowaó do Banku o poLyczki gwarantowane przez Skarb Paústwa, a
pozyskane Srodki pozwolilyby na splatp wierzytelnoSci odnosnie pracowników
w zwiqzku z ,,ustawq203zl" . Kiedy i czy to ruszy kierownikowi nie jest
wiadomo, ale wedlug jego informacji jest to dla nich waZne. Naczelnym



problernem zakladn s4 wlaSnie roszczenia pracownicze z tytuiern wykonawczYrn
przez komornika, który wchodzi na teren NFZ i zabtera pieni4dze. które sq
zas4dzone na rzecz pracownikaprzez S4d Pracy. Kierownik stawia pytanie, czy
i w jakim stopniu moae to zachwiaó plynnoSó finansow4 zakladu. Srodki, które
bylyby zasqdzone natzeczpracowników mogqbyó :uzyte do 10 lat. Jeili nast4pi
to lawinowo to zaklad moze mieó problemy. Spotykaje siQ z pracownikami i
proszA, by wstrzymali siQ z egzekucjami komorniczyni. Jedynyrn
kontrargumentem kierownika jest ,,aby nie podcinac galgzi, na której sig siedzi"
Wprawdzie pracownik dostanie jednorazowo 6 tyé zl, ale powinien zrozumiec,
2e noae doprowadzió do tego, 2e nie bgdzie mial gdzie pracowaó. To rzutuie na
inne sprawy ( wymagane np. przez SANEPID)np. rnalowanie Przychodni nr 1.
( realizowane poprzez pracowników interwencyjnych) gdyz w ef-ekcie brakuje
pienigdzy na inne potrzeby. Natomiast niezbgdny jest remont schodów w
Przychodni nr 2 i dlatego Kierownik apelowal do Komisji, by uwzglgdnila to w
planaclr budzetu na przyszly rok. Kierownik dodal, 2e oni na pewno nie bgdq
mieli na to Srodków, gdyz kolejne 4 osoby wniosly pozwv kornornicze na kwotE
ok.5l tyS zl. Kierownik poprosil o pytania komisji. PrzewodniczEcy zapytal
kierownika:

I Czy widzi rnoZliwoSó zmniejszenia zatrudnienia, czv s4 osoby które w
najbliZszym czasie moglyby odej ió na Swiadc zenia przedetnerytalne,

I Na jakirn poziomie zaawansowania jest splata 300 tyS zl do Narodowego
Funduszu Zdrowia.

o Co zrobió ztak4sytuacj4, która jest w Poradni Rehabilitacyinej.

ad. 1
W tyrn roku kilka pielpgniarek odejdzie na emeryturp, jeili chodzi o Swiadczenia
erneryaine to musi to odbyó sig za zgod4 pracownika( 4 czy 5 pracownic).
Kierownik podkreslil, 2e pracuj4 iloÉci4 pielpgniarek na fzw. granicy

bezpieczeústwa medycznego, nie jest to wedlug niego instrulnent ograniczania
kosztów.

ad.3
Clrcieliby, aby placówki przeksztalcaly sip w sposób naturalny, aby sig samo
finansowaly, pornimo róznych bezpodstawnych oporów. Duzo placówek w catej
Polsce skorzystato z tego pornyslu i pozwolilo im to funkc,ionowaó w sposÓb
sprawny. Poradnia Rehabilitacyjna przynosi najwipksze straty, jesli by sig
przeksztalcila to rnoglaby funkcjonowac na dwojakich zasadach- kontrakt z
NFZ a jednoczeénie dzialalnoSó czvsto komercyjna. Bylby to sposób na wyjScie
z impasu. Z tego, co kierownikowi wiadomo wipksze úrodki niz w tyrn roktt-
bpda przeznaczane na rehabilitacjp w roku przyszlym. WzroSnie- mo2e nie
drastvcznie, ale iednak wielkosó kontraktu na rehabilitacjg. Byó rno2e nie bpdzie
takiego dramatu finansowego, jeéli chodzi o uslugi w zakresie rehabilitacji. To i
tak nie zalatwi wszystkich spraw. Nowa ustawa, która wchodzi od I X mówi, 2e



zaklady beda rnogly przyst4¡lió do konkursu czy tez kontraktowania Swiaciczeú
medycznych na 2005 rok. Poza tym warto dodaó, 2e % Polski poszlo w'
przeksztalcenia w zaklady niepublrczne i doskonale daj4 sobie radg na rynku
éwiadczei medycznych.

ad.2
Kierownik wyst4pil do dyrektora oddzialu NFZ w Kielcach z proSb4 o calkowite
urnorzenie naliczonej kwoty, i otrzyrnal odpowied2,2e nie ma takiej mozliwoSci
i aby kierownik podal plan realizacji splaty zadlu2enia. W zwiEzku z tyrn
kierownik napisal do Dyrektora, aby bior4c pod uwagg ciEZkq sytuacjg zakladu
rozto2yc platnoéó na 20 rat. Kierownik dodatkowo podkreSlil. 2e nadal nie
zgadza siE z kwotami, które zostaly tam naliczone,

Na posiedzenie przybyl Burrnistrz S. Nowak

Umowa rnigdzy ZPOZ a NFZ to urnowa cywilno- prawna i diatego sprawa
rnoZe toczyc sig takze na drodze cywilnej i dyrektor tnoze z tego skorzystaó. W
okresie 2001-2003 przedstawili tylko trzy dokumentacje, ale to nie znaczy, ze
pozostale pielpgniarki nie pracowaly, one wykonywaly swoj4 pracQ ale w
innych gabinetach i dyrektor nie zgadza siQ z decyzj4 NFZ. NFZ jest

monopolistE i moze robió to, co chce. Marzeniem byloby, aby na rvnku istnieli
jeszcze inn i platn ic1,.
Radna E. Ptasznik wyrazila swoje w4tpliwoSci mówi4c, i2 ona mySlala, ze skoro
istnieje du2a hczba pacjentów to wipcej pienipdzy powinno wplywaÓ do kasy
ZPOZ-r. Kierownik wyjaénil, ze zasada, 12 ,,zapacjentetn idzie pieni4dz"' nie cio
koúca obowi4zuje. Dopiero po interwencii z Burmistrzem w NFZ dodano irn
Érodków. ale to i tak stanowi za rnalo w sensie finansowym. Poradnia
Rehabilitac-vjna i tak jest traktowana .,po macoszemu". Radna E. Ptasznik
dodala, 2e mówi4 o zupelnie chorym organizmie. i to nie tylko w skali nasze,i
grniny, ale calego kraju. Nale2y tylko wpólczuó osobom, ktore tarn pract¡4.

Wedlug radnej reorganizacja NFZ jest niezbqdna.
Radn¡r A. Bialy zapytal, co wlaSciwie sig zmreni,jeSli stmktura sig zmieni. KtoS,
kto to przejmie pewnie liczy na zyski z dzialalnoSci kornercyjnej, ale nalezy sig
zastanowió, co wlaéciwie znaazy dzialalnoÉó kornercyjna. Walnejest to, ze cio
Poradni Rehabilitacyjnej przychodzq ci najbiedniejsi, po przeksztalceniu moZe
ich nie byó staó. A ci bogaci i tak nie korzystaj4 z Poradni w Jpdrzejowie, bo
staó ich np. na wyjazd do sanatorium itd. KtoS, kto to weLmie tnusi zaplació do
ZOZ-tt, móglby ograniczyó personel, ale kierownik sam podkreSlil. 2e dalsze
redukcje nie s4 rno2liwe, niewiadorno jak technicznie now¡z wlasciciel wvbrnie z
sytuacji. Jest to bardzo trudna sytuacja, jeSli nie zwiEkszy siE nakladów, jeSli

chodzi o pacjentów na Rehabilitacji, to sama zmiana struktury niewiele da.
Aczkolwiek chyba innego wyjScia nie rna, bo nie nale2y sip cofaó trzeba isó do



przodu i rnieó nadziejE, 2e bpdzie lepiej Zapytal, dlaczego komornik w sluzbie

zdrowia pobiera nalwylsz4 stawkp, 15% (jak lirnit iest od 0-15%)
Kierownik w-vjaénil, 2e zmiana struktury ptzyczynia sig do wigkszego
zabezpieczenia rnedycznego i finansowego. JeSli sytuacja w ZPOZ bylaby dobra

to nie wystgpowaliby z wnioskiem o przeksztalcenie. JeSli bgd4 glosy Rady, aby

nie reorganizowaó to takie kroki nie bgdE powzipte. Prawda jest taka, 2ekaldy
za?ad chce sip zbilansowaó, a nie bqdzie Srodków by to pokryó. Trzeba sobie
zdawaé sprawg, ze nie bgdzie lepiej, bgdzie gorzej ( w latacb 99,2000 kiedy
reforma sluzby zdrowia weszla w 2ycie udzial POZ w strukturze ogólnej

wojewódzkiej stanowil 15o/o, obecnie jest to I}jIgA- ttorma w UE to 20%)

Zadali kiedyS pytanie ministrowi Balickiemu, kiedy dojdzie do zrównania

stawek wszystkirn pacjentorn. Niestety odpowiedínte padla. Marazm finansowy

bgdzie sig utrzyrnywal. JeSli zaklad bgdzie ,,czyjí", to wlaSciciel bgdzie stawal

na glowie, by utrzymaó swói zal<\ad na wlaSciwym poziomie. Ale rzeczwviScie
nalely zrobió to tak, by ,, nie wylaÓ dziecka z k4piel4". To dotyczv bardzo

delikatnej struktury, sluzby zdrowia i nale2y pamiEtaÓ, ze bEdzie to mialo

wplyw na pozostale jednostki. Radny A. Biaty zwrócll uwagQ pozostalych, 2e
jeéli catoSó zostanie sprywatyzowana, to odpowiedzialnoSó Burmistrzaza sluzbp

zdrowiaspadnie do zera. Odpowiadaóbpdzie nowy kierownik. Radny A. Hatny

wyjaSnil, 2e Bunnistrz jest odpowiedzialny jedynie za zapewnienie wszystkirn
lldziom równego dostppu do sluZby zdrowia. Burmistrz otrzymal rnienie

komunalne ze Skarbu Pañstwa w celu wykonywania usltrg w zakresie
podstawowej opieki zdrowotnei i nie jest mozliwe przeznaczenie tego pod inny

cel.
Kierownik wyjaSnil, 2e nie chc4 siQ przeksztalcié, aby ,, dokopac
Burmistrzowi", chc4 po prosttt Zeby byto lepiej. Stanowiloby to pewnego

rodzaju napgd do dalsze go dzialania. Kierownik wyjaSniL,2e i tak on zawsze jest

przede wszystkirn lekarzem i dobro pacjentów jest dla niego kwesti4

priorytetow4. Chodzi o to, aby ttrzymaó sig na rynku uslug lekarskich.

Tymczasern ludzie ,,podcinaj Egalqi , na której siedz4'. Radny A. Bialy wyjaSnil,

Ze niejest on wrogiem zmiany struktury, jedynie wyrala swoje w4tpliwoSci.

Radny A. Hatny dodal, iz podziela on w4tpliwoici dr Bialego. Stwierdzil takZe"

2e dyrektor ZPOZ chce bronió interesu gminy, gdy2 w przeciwnytn razre

wszystkie dlugi ZPOZ sptywaj4 na Burmistrza. Zmiana struktury moglaby w

tym przypadku okazaé sig zbawienna. Podkreslil, 2e dr Bialy rnySlal przede

rvszystkirn o interesie pacjentów, którzy bedq musieli za to zaplaciÓ, ale nie

wiadorno czy beda chcieó. Przecigtny mieszkaniec grniny bqdzie rnusiai

dofinansowaó zrniang struktury. Jako radni musz4 siQ zastanowió czyjego
interesu broniq. JeSli gminy to powinni poprzeó dyrektora i bttrmistrza, a
przeciel gmina to ludzie. Dlatego jest to powaZny problem do dokladnego
omówienia. Radny A. Bialy stwierdzil, 2e gorzej byó nie moZe, dlatego trzeba
zrobic coS, by byto lepiej. Jest to drogawyjScia zrnarazmu. Radna E. Ptasznik
podkreslila. Le musze parniqtaó, ze podmiot, czyii pacjent to najwalniejszy



element ZapTrta\a, czy osoby, które s4 odpowiedzialne za zmianp stnrktury s4 w

stanie przedstawió, co pacjent zyska, a co straci na przeksztalceniu. Radny A.

Biaty odpowiedzial, 2e wszystkie przedsipwziEcia s4 dla pacjentów, jednakZe

radna podkreslila, 2e taka deklaracja to za rnato i ona wolalaby to mieó

udoktrmentowane, aby byla jasnoéó sytuacji. Burmistrz zapylal, czy kierownik

rna jakieS pornysly, które mozna by wprowadzió celem usprawnienia dzialania
zakladtr bez koniecznoSci prywatyzacji. Kierownik powiedzial, ze jest to sprawa

delikatna, bo dobrze by bylo by pacjent odczul przeksztaLceuie w sposób
pozytywny. Np. w oSrodku w Prz4slawiu moZtra by wprowadzié dwuzlnianowy,
wydluzony dzieí pracy tzn. od 8.00- 14.00 przyjrnowalby lekarz rodzinnY, a w
goü. 14.00-18.00 specjaliSci. Bylby wtedy latwy dostpp ludnoSci wiejskiej do

lekarzy specjalistów. Radni zapytali, kto miatby z to zaplació. Kierownik

wyjaSnil, Le placilby NFZ z tytulu polepszenia dostgpnoSci do éwiadczeñ
medycznych. Nast4pitaby zmiana wizerunku lekarzy i pielpgniarek. Dodatkowo
wprowadzilby jakies dodatki motywacyjne dla pracowników. Poza tyrn czpéÓ

dochodów bylaby inwestowana w firmE, jest ,,aktywna lista pacjentów", zz ktÓr4
NFZ musi zaplacic. Poza tym Rada Powiatu zaakceptowala likwidacjg Poradni

Medycyny Pracy, oraz Rehabilitacji. Dodatkowo Caritas przejrnie Poradnig
rJzaleaniei, oraz w porozurnieniu z Politechnik4 Swigtokrzysk4, bpdzie
monitorowaó województwo Swiptokrzyskie pod k4tem zagro2ei narkotykami,
szczególnie w szkolach.
Kierownik poinfonnowal teL, 2e w Kielcach podzielono ZOZ na 6 oddzialów
niepublicznych, pod kontrol4 Prezydenta Kielc, poza tym w mieScie
opracowywane sA mechanizrny ksztaltowania pol ityki zdrowotnej .
Kierownik dodal tak2e, 2e po zmianie struktury Rada bEdzie rniala rnniej
problemów finansowych, bo wszystkie spadne na nowego wlaSciciela. Radny A.
Biaty zapytal, kiedy to przeksztalcenie mialoby mieó rniejsce, przecie2 niedlugo
beda rnusiaty byó podpisane nowe kontrakty z lekarzarni. Kierownik
odpowiedzial, ze to nie rna wplywn, moZna przeprowadzic cesjg w trakcie roktt.
Radna E. Ptasznlk zapTrtala kierownika co jest potrzebne proceduralnie, aby
zaklad rnógl zmienió strukturp. Kierownik wyjaénil, ze potrzebna jest opinia
Rady Powiatu, Wojewody, Uchwatra Rady Mielskiej no i przede wszystkim
zgoda pracowników. Przewodniczqcy zapytal, czy kierownik roztnawial z
pracownikami na temat zmiany struktury i jakie s4 ich opinie. Kierownik
odpowiedzial, ze zgodajest, ale istniej4 obawy ze strony pielggniarek dotycz4ce
ewentualnych zwolnieú. Kierownik podkreslil, 2e jezeli zaklad sig przeksztalca
to dobro pracowników jest na pierwszym miejsctt, kierownik optuje, aby w
nmowie byto podkreSlone, ze osoby obecnie zatmdnione pozostan4 w zakLadzie.
Radny A. Hatny podkreslil, 2e organ, który powstaje powinien przejmowaó
pracowników wraz ze zobowiqzaniami. Kornisja proponqje, aby kierownik
odwiedzil wszystkie kornisje, by problem ZPOZ byl naglaSniany. Kierownik
wyjaSnil, 2e by*y juz dwa spotkania z Przewodniczqc4 Rady Miejskiej i
Burmistrzem w tej sprawie. Przewodnicz4cy poczul siE urazony, 2e nic tnu o



,, Wnioskuiemv bv w budiecie na 2005 rok uwzglednió remont schodów w
Przvchodni nr 2"

Wniosek j ednomySlnie prze glosowany

Przerwa 12.40- 12.55

Ad. 2
1. Pisrno dotycz4ce zmiany kategorii dróg.
2. Pismo Dyrektora szkoly nr 3
3. Radna E. Ptasznik zwrócila sip do radnych w sprawie zalEcia sip kwesti4

Gimnazjum nr 2, güie pomieszczenta nie s4 dostosowane do nauki ( ponizej
parteru, ciemne)

4. Radni wnosz4, by w przyszloSci na kazdym posiedzeniu Kornisji rozmawiaó
na ternaty szkolnictwa, by byó na biez4co poinformowanym o stanie
finansowym szkól

5. Radna J. Szreniawa zapytala, czy wplynglo pismo do Bunnistrza dotycz4ce
problemu przepelnionych klas w szkolach miejskich. Otrzymala odpowieü,
2e nie.

6. Radna J. Szreniawa stawia wniosek:
,, Wnioskujp o przebudowg schodów w szkole nr 2'o

7. Przewodniczqcy zrelacjonowal pozostalym czlonkom komisji spotkanie z
dyrektorami szkóI, w którym bral udzial.

Posiedzenie zakoúczono o godz. 13.10

tym nie bylo wiadomo, dodal, 2e
politycznej". Na koniec kierownik
pozwolenia Rady Miasta.
Komisja stawia wniosek:

WNIOSEK I

Protokolowala:

^-¡ {,
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Karina Mackiewicz

jest to pewnego rodzaju .,brak kultury
podkreélil, 2e nie mole nic nobió bez

P rzewodn i czqcy K o-m i s1 i
Oíwiaty, Zdrowia i ?Bieki Spotecznej


